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INFORMACE VÝKONNÉHO VÝBORU BJB Č. 1/2011 
 

 1. Informace z jednání VV dne 25. ledna 2011  
Tajemník informoval VV o aktuálním stavu poskytování státní dotace církvím. Deklarace 
shody, která od 1.1.2011 reguluje poskytování státní dotace, se vztahuje i na BJB. Deklarace 
zakonzervovala výši dotace na počet duchovních z roku 2010. Minimálně v roce 2011 nebude 
možné získat dotaci na nové duchovní. Pokud by tedy došlo ke zvýšení počtu kazatelů na 
jejichž plat je využita dotace, muselo by se to řešit snížením počtu třetích úvazků, tak jak je to 
uvedeno v Pravidlech využívání státní dotace. Zároveň však přijetím Deklarace nedošlo v 
tabulkových platech duchovních k dříve avizovanému snížení o 10%.  
VV projednal žádost Rady BJB ve Slovenské republice o vyhlášení sbírky na pokrytí schodku 
hospodaření časopisu Rozsévač, který vznikl již před rokem 2008. VV je přesvědčen, že se 
naše Jednota ke sbírce má připojit. Podrobné vysvětlení a vyhlášení sbírky je přílohou těchto 
informací.  
VV se zabýval otázkou vlastnictví garáže v Blansku. Garáž byla pořízena za stejných podmínek 
jako byt v Blansku, tedy z daru zahraniční misionářské rodiny pro vznikající sbor v Blansku. 
Byt resp. výtěžek z jeho prodeje již byl v roce 2009 převeden na Sbor v Blansku. Garáž dosud 
nebyla takto vypořádána. VV chce záležitost dořešit bezúplatným převodem garáže na Sbor v 
Blansku.  
VV projednal zprávu z jednání zástupců VV (bří. Kern, Šíp, Malý) s Radou Biblického 
teologického semináře (BTS) v Pelhřimově. Tématem byla otázka vzájemného vztahu a další 
spolupráce. Výsledkem jednání bylo ustavení čtyřčlenného týmu, který bude pracovat na 
návrhu případné dohody o spolupráci BJB s BTS. Výsledek práce i případný návrh „dohody“ 
bude předložen ke schválení příslušnému Sjezdu delegátů.  
VV projednal přípravy na Kurz kazatelů, který se bude konat 14-16.června. Obdobně jako v 
minulém roce chceme zajistit, aby pro kazatele byl kurz bezplatný (mimo cestovné). Z tohoto 
důvodu bude stejně jako v minulém roce součástí rozpočtu Kanceláře VV i kapitola Kurz 
kazatelů.  
VV se podrobně věnoval práci Odboru mládeže. Zprávu o činnosti odboru přednesl br. 
Jackanič. VV je vděčný našemu Pánu za činnost, která je v rámci odboru konána. Nadále chce 
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úzce s Odborem mládeže spolupracovat a to zejména v oblasti vzdělávání vedoucích mládeží a 
konání konferencí mládeže.  
Předseda informoval VV o stavu archivu výkonného výboru. Mimo jiné se v archivu nalézají 
dokumenty týkající se výhradně slovenských sborů. VV rozhodl tyto dokumenty poslat 
slovenské BJB. 
 
2. Vyhlášení mimořádné účelové sbírky na Rozsévač  
Sborům BJB v ČR  
Věc: Vyhlášení mimořádné účelové sbírky na úhradu dluhu časopisu Rozsévač.  
Drazí bratří a sestry,  
obracíme se na vás s následující informací a výzvou:  
Jsme vděčni za časopis Rozsévač, který je vydáván společně BJB v SR a ČR. Víme, že větší 
podíl práce v redakční radě, v administrativě i v počtu odběratelů je zajišťován na Slovensku. 
To však nic nemění na skutečnosti, že časopis Rozsévač považujeme za časopis společný, za 
který máme společnou zodpovědnost.  
V roce 2007 Rada BJB v SR převzala účetnictví Rozsévače i s tehdejším dluhem. V 
současnosti Rozsévač již pracuje s vyrovnaným rozpočtem, ale problémem je nahromaděný 
dluh z předchozích let, který zatěžuje finanční situaci Rady BJB v SR. Je jednoznačné, že dluh 
vznikl na společném díle a neměl by zatížit jednu stranu jen proto, že administrativa a 
účetnictví jsou prováděny na Slovensku. Rada BJB v SR se rozhodla řešit problém starého 
dluhu vyhlášením mimořádné účelové sbírky a požádala sbory o jednorazový příspěvek ve výši 
1 eura na člena. Zprávy o probíhající sbírce jsou velmi pozitivní a je předpoklad, že očekávaný 
výsledek sbírky na Slovensku bude dosažen a pokryje polovinu dluhu.  
Na společném jednání VV BJB v ČR a Rady BJB v SR dne 15.11.2010 v Praze jsme byli 
požádáni o podobný krok k úhradě starého dluhu. Nechtěli bychom být zahanbeni slovenskou 
stranou a doufáme, že i sbory BJB v ČR se ke sbírce postaví podobně zodpovědně a to bez 
ohledu na počet odběratelů. Připomínáme také, že v rámci nákladu na Rozsévač je také 
hrazeno zasílání tzv. povinných výtisků a dalších neplacených výtisků pro organizace v ČR, 
jejichž úhrada včetně poštovního jen v minulém roce činila 195 euro.  
Vyhlašujeme pro sbory BJB v ČR mimořádnou účelovou sbírku na úhradu starého 
dluhu Rozsévače. Našim cílem je dosáhnout příspěvky ze sborů ve výši 25 Kč na člena.  
Výnos sbírky zasílejte do konce března na účet kanceláře VV s variabilním symbolem 840 
(před variabilní symbol dát číslo svého sboru) a specifickým symbolem 2.  
S bratrským pozdravem a přáním Božího požehnání  
za VV BJB  
Milan Kern, předseda 
 
 

INFORMACE VÝKONNÉHO VÝBORU BJB Č. 2/2011 
 

 1. Informace z jednání VV dne 21. února 2011  
Předseda informoval VV o návštěvách sborů. Nyní již navštívil všechny sbory a dále bude 
pokračovat v návštěvách s ohledem na potřebnost ze strany sborů.  
VV hovořil s br. Robertem Krejčím předsedou Oboru diakonie a ředitelem Diakonie (účelové 
zařízení BJB). Br. Robert seznámil VV se záměry rozvoje činnosti odboru i se svou dosavadní 
činností. VV doporučil, aby v příštím roce bylo svoláno setkání odboru a také tím byla 
podpořena větší informovanost o diakonické činnosti sborů.  
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VV projednal záležitost spolupráce s korejskými misionáři působícími v ČR. Spolupráce je 
velmi obtížná z důvodu jejich jazykové nevybavenosti a očekávání pomoci nad naše možnosti.  
VV projednal výsledek hospodaření Kanceláře BJB v roce 2010. Kladný hospodářský výsledek 
doporučí sjezdu delegátů rozdělit do fondů, které potřebují posílit.  
VV projednal návrh rozpočtu Kanceláře BJB na rok 2011. Rozpočet bude předložen sjezdu 
delegátů.  
VV schválil žádost VOŠ Dorkas o finanční podporu oslav 20. výročí založení školy.  
VV se intenzivně zabýval situací se státní dotací na platy duchovních. V důsledku úsporných 
opatření státu vyjádřených v Deklaraci shody není možné dále navyšovat počet duchovních, 
na které je pobírána dotace. Nové žádosti sborů bude tedy nutné řešit dle „Pravidel využívání 
státní dotace“ v rámci stávajícího počtu úvazků duchovních. V této souvislosti VV pověřil 
předsedu VV, aby oslovil sbory, které mají více než 2 dotované úvazky.  
VV pokračoval v přípravě Konference BJB 2011. Projednával program konference, volitelné 
semináře a organizační zajištění. VV tímto děkuje za zásadní pomoc přípravného týmu, který 
rámcově připravil téma a program konference.  
VV v návaznosti na předchozí jednání s BTS v Pelhřimově odsouhlasil návrh dohody mezi 
BJB a BTS, který zašle BTS k projednání. Pokud bude BTS přijat, předloží ho SD ke 
schválení.  
VV schválil záměr změnit a modernizovat webové stránky BJB. 
 
2. Informace z Kanceláře BJB  
Připomínáme, že do 16. března mohou sbory, odbory a komise zasílat návrhy pro Sjezd 
delegátů. Sbory, které dosud nezaslaly zprávu za sbor, žádáme, aby tak neprodleně učinily.  
Připomínáme, že školení účetních sborů BJB se koná 12. března ve vinohradské modlitebně v 
Praze. Hlavním obsahem setkání je školení odborného lektora na téma Účetnictví neziskových 
organizací.  
Připomínáme sborům vyhlášenou sbírku na pokrytí schodku hospodaření časopisu Rozsévač. 
Po vzoru slovenské BJB navrhujeme sborům, aby vycházely z částky 25,-Kč na člena sboru. 
Výtěžek sbírky zasílejte na účet VV 63112309/0800 s variabilním symbolem 840 (před 
variabilní symbol dát číslo svého sboru) a specifickým symbolem 2.  
Oznamujeme sborům, že v archívu Kanceláře BJB existují kompletní seznamy členů 
jednotlivých sborů z některých let na přelomu padesátých a šedesátých let. Pokud takový 
seznam nemáte ve vlastním sborovém archivu a máte o něj zájem, sdělte nám to, a my 
můžeme pro sbor pořídit kopii. Protože se jedná o citlivé údaje, VV bude reagovat pouze na 
řádnou žádost podanou kazatelem nebo správcem sboru.  
V příloze zasíláme přihlášku na Konferenci sborů BJB, která se uskuteční 28. a 29. května 
2011 v Praze. Prosíme vás o včasné přihlášení, abychom mohli zajistit dostatečný počet 
noclehů i jídel. Podrobné informace o programu najdete na samostatné internetové stránce 
http://konferencesboru.webnode.cz, která bude postupně doplňována o další novinky z 
příprav.  
Luděk Šíp, tajemník VV BJB 
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 1. Informace z jednání VV dne 21. března 2011  
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VV věnoval první část jednání zprávám z návštěv sborů, rozhovoru o aktuální situaci a 
potřebách sborů. Tento bod tvoří vždy první část každého jednání VV.  
VV znovu jednal o spolupráci s Biblickým teologickým seminářem (BTS). Návrh dohody, 
který VV zaslal BTS, nebyl ze strany BTS akceptován. BTS naopak zaslal svůj návrh dohody, o 
kterém je třeba dále jednat.  
VV projednal žádosti sborů a školy Dorkas o dotaci na opravu církevní budovy. VV ve svém 
rozhodnutí vycházel předně z určení dotace na opravu havarijních stavů budov. Zároveň byly 
upřednostněny žádosti sborů, které v minulých dvou letech dotaci nezískaly. Na základě 
těchto kriterií bude dotace poskytnuta sboru v Brně. Brněnská modlitebna resp. její sklepní 
prostory jsou napadeny dřevomorkou (postižena je i nově zrekonstruovaná část) a sbor 
podniká nákladné kroky k její likvidaci.  
VV většinu času svého jednání věnoval přípravě Sjezdu delegátů ve Vikýřovicích. Na sjezdové 
jednání připravil své návrhy a projednal zaslané návrhy sborů, stejně tak i zprávu revizní 
komise. Vše bylo zasláno sborům ve sjezdových materiálech.  
2. Informace z Kanceláře BJB  
Chceme informovat sbory o jednáních, které VV vede s tajemníkem Baptistické unie v 
Arménii. Arménská unie má velký zájem o užší spolupráci s naší Jednotou. Téma spolupráce 
vzniklo v reakci na podporu, kterou naše Jednota poskytovala projektu zakládání nového 
sboru v Arménii. O tomto projektu jste průběžně informováni. Arménská unie nám nabízí 
možnosti výjezdů do arménských sborů např. pro naše kazatele nebo skupiny mládeže. V 
případě zájmu se s dotazem obracejte na Kancelář.  
Připomínáme sborům vyhlášenou sbírku na pokrytí schodku hospodaření časopisu Rozsévač. 
Podrobnosti jsou uvedeny v minulých Informacích VV. Připomínáme také připravovanou 
konferenci sborů BJB v Praze ve dnech 28.-29. května 2011. Podrobné informace naleznete na 
samostatné internetové stránce http://konferencesboru.webnode.cz  
Také sborům připomínáme vyhlášenou sbírku na pomoc Japonsku. VV jako okamžitou 
pomoc zaslal na účet Světové baptistické aliance (BWA) 300 000 Kč. Další informace o 
pomoci BWA v Japonsku naleznete na našem webu. Sbírka bude trvat do 30. dubna 2011. 
Výtěžek sbírky zasílejte pod variabilním symbolem číslo sboru + 911857 na číslo účtu 63 11 
23 09/0800. Jednotlivci mohou zasílat své dary pod variabilním symbolem 911857 na stejné 
číslo účtu.  
Luděk Šíp, tajemník VV BJB 
 
 
 

USNESENÍ SD BJB VE VIKÝŘOVICÍCH 16.4.2011 
1. SD schválil hospodaření za rok 2009 s výhradami, tak jak je formulovala revizní komise 

ve své zprávě. SD vyjadřuje politování nad způsobem, jakým pověřené osoby 
hospodařili s prostředky BJB a činí pokání ze svého dílu viny na tomto stavu.  

2. SD schválil hospodaření za rok 2010. 
3. SD rozhodl o rozdělení kladného hospodářského výsledku za rok 2010 takto: 1/3 na 

stavební fond, 2/3 na investiční fond. 
4. SD schválil rozpočet VV BJB na rok 2011. 
5. SD schválil kandidátku na revizní komisi se čtyřmi kandidáty. 
6. SD zvolil revizní komisi pro roky 2011-2015 ve složení: Blažena Erlichová, Milan 

Němeček, Vratislav Rýzler. Jako náhradnice byla zvolena sestra Renata Koláčková.  
7. SD schválil Organizační řád BJB dle návrhu KPND.  



5/16 

8. SD umožnil správci Krizového fondu použít prostředky ve výši max. 300.000,-Kč bez 
vyhlášení sbírky, přičemž zůstatek fondu nesmí klesnout pod 500.000,-Kč. Toto 
oprávnění má správce do 16.4.2013.  

9. SD rozhodl o pokračování v podpoře misijního projektu br. Arama Kachatryana 
v Arménii ve stejné výši 1200 Euro/rok po dobu tří let. Žádá VV o zařazení zprávy o 
využití podpory do sjezdových materiálů.  

10. SD přijal návrh změny Pravidel hospodaření s fondy v kapitole 2.4. Správa fondu. Nové 
znění: „fond spravuje tříčlenná komise, jejímž předsedou je tajemník VV, členy 
předseda odboru diakonie a další člen VV BJB.“  

11. SD rozhodl o odložení voleb Teologické komise o 1 rok.  
12. SD přijal do svazku sborů BJB sbor v Plzni.  
13. SD přijal do svazku sborů BJB sbor v Praze 13. 
14. SD pověřuje VV zahájením jednání, které povede k revizi zpěvníku Bratrské písně.  
15. SD rozhodl o zrušení pohledávky ve výši 100.000,-Kč za sborem BJB v Českých 

Budějovicích.  
16. SD schvaluje pořízení energetického auditu pro budovu školy v Olomouci za 

podmínky, že bude spojen s grantovou žádostí splňující naše požadavky na revitalizaci 
budovy školy. 

 
 
 

KAZATEL VYPRÁVĚL O SVÉM ŽIVOTĚ MEZI 
ZLOČINCI 

Kynšperk nad Ohří - "Byl jsem gangster, prodával drogy, vlastnil nevěstince a měl velké 
peníze. Za jednu noc jsem měl v posteli třeba i tři ženy. Byl jsem silný, cítil jsem se jako král," 
zaburácel silným hlasem 63letý kazatel Jan Eriksen z Norska. V publiku byl okamžitě cítit 
vzruch, leckdo zpozorněl, další si poposedl, aby na řečníka lépe viděl. Nikdo nerušil ani 
neodporoval. To bylo důkazem, že posluchači přijali Eriksena mezi sebe. Už pro ně nebyl tolik 
cizí. A možná mu i začali důvěřovat. Kazatel proto neztrácel ani vteřinu a vyprávěl jim o svém 
životě, víře a Ježíši Kristovi ... v ten okamžik mu naslouchalo 129 odsouzených Věznice 
Kynšperk nad Obří. "Když jsem seděl v base, mluvil k nám kazatel. Já jsem jeho slova však 
odmítal. Byl jsem pasák a zločinec, tak proč bych se měl změnit? Pak , ale přišel čas opustit 
věznici a já se vrátil mezi zločince. Jediné, co jsem totiž uměl, bylo prodávat drogy a 
prostitutky," svěřil se davu Eriksen. "Já se vás teď ale ptám, kam půjdete vy? A proč se 
nezměnit třeba už nyní a vyjít ven jako jiný člověk? Já to nakonec udělal. Ve svých třiceti 
letech jsem řekl Ježíši, jestli jsi skutečný, změň můj život. A tak se i stalo. Přestal jsem brát 
drogy, pít alkohol, kouřit a mlátit lidi," pokračoval řečník. Na besedě v kynšperské věznici 
Eriksena doprovodil kytarista Bohumil Novák a překladatel Miloš Poborský, externí pracovník 
Křesťanské misijní společnosti. "S Eriksenem se vězni dokáží ztotožnit, slyší totiž, že prožil 
naprosto otřesné věci a dokázal se z toho vyhrabat. To jim pomůže mít naději i pro sebe.Není 
sólista, ale naopak povzbuzuje lidi, aby oslovili kaplany ve věznicích a chodili na jejich akce, 
což je hodně podstatné. Když pak vyjdou ven, je velice důležité, aby navázali vztah s církví. 
Mnohdy totiž nemají kam jinam jít," řekl Poborský. Eriksen před třinácti lety založil organizaci 
Street Aid, která se postupně stala nejúspěšnějším sdružením zabývajícím se drogově závislými 
a prostitutkami ve Skandinávii. Dalším jeho počinem bylo vybudování Street Ministries 



6/16 

International, spolupracující s křesťanskými sbory po celém světě. Své osudy Eriksen popsal v 
autobiografické knize Žil jsem v podsvětí. 
 
 

 
 

VAŠE DÍTĚ BUDE NETALENTOVANÉ A NEMOCNÉ. 
ZJISTÍTE TO Z KRVE MATKY 

Bude stačit kapka matčiny krve a rodiče zjistí, zda bude jich potomek nadaným hudebníkem 
nebo bude trpět cystickou fibrózou. Farmaceutické firmy se již začínají zajímat o technologii 
testování, která taková poznání umožní.   

 

Z deseti mililitrů matčiny krve lze zjistit tisíce informací o 
genetickém kódu plodu  

Z krve matek se podle vědců můžeme o jejich nenarozených dětech dozvědět mnohem více, 
než se zdálo možné. Už za pět let by je nové technologie mohly zpřístupnit vyspělému světu. 
Rychlý vývoj v této oblasti už přilákal pozornost výrobců zdravotnických prostředků.   

Důsledky mohou být nepředvídatelné. Každý chce jistě vědět, jestli jeho dítě nebude trpět 
vážnou chorobu nebo vývojovou poruchou. Ale co když nám testy prozradí i to, že náš 
potomek bude mít vrozenou vadu řeči a nebude modrooký blonďák? "Vývoj v této oblasti se 
dá těžko předpokládat," říká soukromý lékař a člen Společnosti lékařské genetiky ČLS JEP.  

Myriády z jediné kapky 
"Myslím, že se blíží doba, kdy budeme číst celý genom plodu a kdy se z této informace daleko 
přesněji než dnes stanoví pravděpodobnosti vývoje mnoha chorob, například i v dospělosti," 
říká genetik Václav Pačes.  

Pokrok zvěstují v poslední době vědecké práce z celého světa. Před několika týdny se objevily 
výsledky, které ukazují, že z krve matky provedený test odhalí výskyt Downova syndromu u 
dítěte. (Tisková zpráva je zde.) Matka tak nemusí podstupovat odběr plodové vody, se kterým 
je spojeno malé riziko vážných komplikací.  
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Zhruba před měsícem dva nezávislé týmy ukázaly, že se nemusíme omezovat jen na Downův 
syndrom. Z deseti mililitrů matčiny krve lze zjistit tisíce informací o genetickém kódu plodu. 
Podle toho, jak jsou geny zapsány lze následně indikovat například náchylnost k jednotlivým 
chorobám.  

Blíží se nová éra v prenatální medicíně. "Již nyní je jasný trend omezovat invazivní zákroky," 
říká genetik Jan Všetička. "Všichni už se na krevní testy těšíme," dodává. Umožní totiž podle 
něj efektivně zachytit řadu vrozených syndromů a nemocí v raných fázích těhotenství, takže 
rodiče budou mít čas uvážit, jak chtějí dál postupovat.  

"Genetická diagnostika se stane z hlediska nastávající rodičky věcí rutinního odběru krve. 
Bude to znamenat naprostý komfort pro matku," prorokuje i Radovan Haluza, lékař a ředitel 
české biotechnologické společnosti Generi Biotech.  

Plod není neprodyšně izolován placentou 
Jak lze vůbec nenarozené dítě vyšetřovat jenom z krve matky? Svou roli v tom hraje fakt, že se 
medicína dlouhá desetiletí mýlila. Lékaři a fyziologové předpokládali, že dítě a matka jsou 
všechno možné jen ne jedno tělo. Placenta podle představ lékařů plod od matky neprodyšně 
izolovala. To není pravda.  

V těle matky se totiž pravidelně objevují například krevní buňky dítěte, ba i buňky kmenové. 
Dokonce se pravidelně objevují dohady, že tento jev může být příčinou zlepšení zdravotního 
stavu některých žen během těhotenství. Buňky nenarozeného dítě podle této hypotézy 
pomáhají obrazně řečeno "opravit" organismus matky.  

"Vetřelců", kteří pronikají od dítěti k matce, není ale mnoho. V extrémních případech, 
spojených obvykle s komplikacemi, jde maximálně o několik málo mililitrů krve. A obvykle 
podstatně méně.  

Jak genetici ale zjistili, dítě zaplavuje matku genetickým odpadem. V krvi máme vždy spoustu 
úlomků DNA. Uvolňuje se při smrti buněk a enzymy v našem těle ji postupně degradují. V 
raných fázích těhotenství pochází pět až deset procent této volné DNA v těle matky od plodu, 
tvrdí dnes genetici.  

Právě tento materiál by měl znamenat změnu stávající praxe. "Až se podaří spolehlivě 
separovat buňky plodu kolující v krvi matky, tak to bude v diagnostice nenarozených dětí 
metoda číslo jedna," odhaduje Radovan Haluza. 

Test na všechno, co jste chtěli vědět a báli jste se zeptat 
O technologii už se začínají zajímat farmaceutické společnosti. Zatím jde o menší firmy 
(Sequenom, Artemis Health), které jsou svolné k rizikovým investicím. Dotažení do komerční 
podoby odhadují zhruba na pět let. "Postupy zatím neprokazují dostatečnou spolehlivost," 
říká Radovan Haluza z Generi Biotech. Obtížné je podle něj zatím dokazování, že se testuje 
krev dítěte a nikoliv matky.  

První krevní testy dostupné za několik let budou patrně obdobou stávajících, alespoň co se 
týče poskytovaných výsledků. Vědci začnou od nejjednoduššího. Zaměří se nejspíše na detekci 
genetických příčin již zmiňovaného Downova syndromu nebo vzácných nemocí způsobených 
jen velmi malým počtem genů, jako je cystická fibróza.  
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Použití bude v podstatě stejné jako u dnešních prenatálních genetických testů. "Zatím se v 
absolutní většině případů pátrá po jasných vrozených vadách a postiženích," popisuje genetik 
Jan Všetička.  

Vývoj se ale nezastaví. Technologie kontroly tisíců genetických ukazatelů z jediného krevního 
vzorku nabízí totiž mnohem víc. "Ukazuje se, že jen málokdy je jen jeden jediný gen 
zodpovědný za nějakou vlastnost nebo chorobu," vysvětluje profesor Pačes. Pokud 
technologie dokáže srovnat řadu míst v genetickém kódu najednou, otevírají se před ní nové 
možnosti.  

Lékaři pak mohou budoucím rodičům poskytnout mnohem komplexnější výsledky. Od barvy 
vlasů či očí jejich potomka až po sklony k nemocem, které se projevují až v dospělosti.  

A možná i více: rodiče by v budoucnu mohli snadno dozvědět více i o talentech budoucího 
potomka, domnívá se Václav Pačes, i když upozorňuje, že právě tato možnost rozhodně není 
na pořadu dne.  

Bez trestu to nejde 
Ne všechny perspektivy spojené s uvedeným vývojem vidí odborníci pozitivně. "V budoucnu 
asi budou rodiče rodiče vyžadovat u svých dětí určité vlastnosti," prorokuje úskalí testů Václav 
Pačes.  

Už dnes se najdou země, ve které rodiče mají tvrdé požadavky na ještě nenarozené děti. 
Například indické statistiky prozrazují, že mnoho tamních rodičů se neváhá uchýlit k potratu 
ženského plodu. Chlapci jsou jednoznačně "ceněni" výše. Podobný problém se objevuje i v 
Číně.  

V České republice zřejmě podobný jev nehrozí. Přesto lékaři nechtějí příliš riskovat. "Pokud se 
objeví možnost testovat z krve těhotné ženy řadu nemocí, pohlaví a třeba i sklon k některým 
pozdním nemocem, považuji za nutné určitou zákonnou regulaci," říká Jan Všetička. Vývoj 
v této oblasti je podle něj zapotřebí pečlivě sledovat a rychle na něj reagovat. "Ale vývoj se 
stejně nedá jednoznačně předvídat," uznává lékař.  

Nemusí to být jednoduché. Komfort, který testy z krve přináší, má svá úskalí. Odebrat krev 
trvá jenom pár sekund. Budou však mít lékaři dost času, aby nám vysvětlili, co všechno se z 
matčiny krve lze dozvědět? To ukáže až budoucnost.  

 

 
 

POČÍTALI S TÍM, ŽE POMŘEME. ZMRZAČENÉ DĚTI 
POMNÍK OD VÝROBCE LÉKŮ NECHTĚJÍ 

 

Bronzová plastika dítěte bez rukou a se zdeformovanýma nohama je dnes dost možná 
nejkontroverznějším uměleckým dílem v Německu. Pomník obětem léku Contergan má být 
vztyčen v městě Stolberg, sídle farmaceutické společnosti Grünenthal, půl století od stažení 
sedativa s katastrofickými vedlejšími účinky z trhu.  
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Děti postižené vedlejšími účinky léku Contergan se 
musely naučit místo rukou používat nohy    
Když se na veřejnost dostala zpráva, že plastiku zaplatí společnost Grünenthal, oběti léku se 
rozzuřily. Pomník chtěly umístit jako němou výčitku v sídelním městě firmy, nyní ho ale 
vnímají jako laciný pokus, jak otupit ostří dalších finančních požadavků obětí conterganu.  

"Pro oběti je daleko důležitější, aby Grünenthal zlepšil jejich životní podmínky," řekla listu 
The Times prezidentka německé organizace obětí conterganu Margit Hudelmeierová. 

Německá firma lék na nespavost vyvinula na konci padesátých let. Sedativum a hypnotikum 
bylo určeno především pro těhotné ženy, protože mimo jiné pomáhalo i proti ranním 
nevolnostem. Záhy se však projevily hrůzné vedlejší efekty. Ženám se rodily děti bez rukou a 
se zdeformovanými končetinami.  

Po čtyřech letech na trhu byl lék v roce 1961 stažen z lékáren a následovala řada žalob na 
německou farmaceutickou firmu. Plastika ve Stolbergu má být vůbec prvním pomníkem obětí 
léku, který za sebou zanechal přibližně 12 tisíc postižených dětí, především v Německu, Velké 
Británii a Rakousku. 

Představitelé Grünenthalu se brání, že svým příspěvkem ve výši 5 tisíc eur na stavbu sochy se 
rozhodně nechtějí zbavit odpovědnosti za tragédii. "Grünenthal reagoval na nabídku města 
Stolberg a rozhodl se projekt podpořit," uvádí ve svém prohlášení firma.  

Thalidomid 
Mechanismus, který tělesné deformace u dětí způsoboval, rozluštili japonští vědci. Na 
thalidomid se váže bílkovina celebron, která je aktivní při vývoji končetin a kterou thalidomid 
omezuje. Končetiny se pak nemohou dostatečně vyvinout, zakrňují nebo se deformují. Japonci 
věří, že se podaří vyvinout bezpečnou formu thalidomidu, která nebude celebron omezovat. 
Thalidomid totiž dokáže bojovat s rakovinou kostní dřeně a malomocenstvím. 
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Autorem dvaašedesáticentimetrové plastiky je Bonifatius Stirnberg, kterému v sedmdesátých 
letech seděla modelem postižená dcera jednoho z přátel.  

Nečekali, že budeme žít tak dlouho 
Firma vyplatila lidem zasaženým vedlejšími účinky léku v Německu kompenzaci ve výši 100 
milionů marek (dnes přibližně 1,4 miliardy korun) a vláda přidala stejnou částku. Peníze však 
putovaly do všeobecného fondu určeného pro všechny tělesně postižené a došly v roce 1997. 

"Nikdo prostě nečekal, že bychom žili tak dlouho. Počítali s tím, že pomřeme do 
svých osmnácti let a všechny jejich problémy se tím vyřeší," řekla The Times psycholožka 
Claudia Schmidt-Herterichová, která se narodila bez rukou a s deformovanou páteří.  

Zatímco dříve se oběti o sebe dokázaly částečně postarat samy (běžné denní činnosti 
vykonávaly místo chybějících rukou nohama), nyní překročily padesátku a vyžadují stále větší 
péči. "Trvalo mi to 14 let, než jsem si mohla v restauraci dojít na toaletu. Nyní dochází k 
postupné regresi a to nás děsí," řekla Schmidt-Herterichová. 

 
 
 
 
 
 
 
 

JAK SE MODLIT 
modlitby Martina Luthera 

V loňském roce vyšla v nakladatelství Zdeňka Susy malá knížečka, obsahující Lutherův 
spisek o modlitbě z roku 1535 a výběr jeho modliteb z různých časů i příležitostí. Knížku 
připravil, texty vybral, přeložil a uspořádal Ondřej Macek a připojil studii o Lutherově 
vztahu k modlitbě. Ukázka, kterou přinášíme, vás možná přesvědčí, že stojí za to tuhle 
knížku mít. 
Nejprve: 
Když cítím, že jsem kvůli všelijakému dělání či myšlenkám ztratil chuť a potěšení z 
modlitby – vždyť tělo a ďábel modlitbě neustále brání a překážejí – vezmu svou knížku 
žalmů a běžím do komůrky, nebo, je-li k tomu příležitost a čas, pak i do kostela mezi 
lidi, a začnu říkat, podle toho, kolik mám času, Desatero přikázání, Vyznání víry, různé 
výroky Kristovy, Pavlovy či žalmy. Říkám to pro sebe, jako si pro sebe mluví děti. 
Proto je dobré, aby se ti modlitba stala ráno prvním a večer posledním dílem. Je třeba 
se pilně vyvarovat falešných a podvodných myšlenek, které říkají: Počkej ještě chvilku, 
pomodlíš se za hodinu, teď musíš zařídit to či ono. Takové myšlenky svádějí od modlitby 
k jiným věcem a z modlitby nakonec ten den nic není. 
Může nás samozřejmě napadnout leccos, co je stejně dobré jako modlitba, nebo 
dokonce lepší, zvláště žádá-li toho nouze či nutnost. Takový smysl má ostatně i tradovaný 
výrok svatého Jeronýma, že každé dílo věřícího je modlitba, či přísloví, které říká: 
kdo pilně pracuje, modlí se dvojnásob. Tyto výroky však mají, myslím, jen jeden důvod. 
Totiž, že se věřící člověk i ve své práci bojí Boha, ctí ho a myslí při ní na jeho přikázání, 
aby nikomu úmyslně nečinil bezpráví, aby nekradl, nelhal ani nešálil či nezpronevěřoval. 
Takový životní postoj a víra nepochybně činí z každého lidského díla zároveň i modlitbu 
a oběť chvály. 
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To však platí také naopak. Dílo nevěřícího je vlastně prokleté; ten, kdo věrně nepracuje, 
proklíná tím dvojnásob. Při takovém smýšlení je to s jeho srdcem tak, že Bohem 
pohrdá, neboť myslí na to, jak přestoupit jeho přikázání, jak činit bezpráví, krást a zpro 
nevěřovat – co jiného jsou takové myšlenky než proklínání Boha a člověka. Tím se i jeho 
skutky a práce stávají dvojnásobným prokletím, kterým takový člověk proklíná sám 
sebe. Tito lidé zůstanou posléze žebráky a břídily. Vždyť Kristus říká, že se člověk má bez 
ustání modlit. Je třeba se bez ustání varovat hříchu, bezpráví a nepravosti. 
To se však nestane, bojí-li se člověk Boha a má-li jeho přikázání před očima, jak říká 
žalm: Blaze muži, který si oblíbil Hospodinův zákon a rozjímá nad ním ve dne i v noci. 
Je třeba dbát i na to, abychom neodvykli pravému modlení a nevykládali si své skutky 
jako nutné, vždyť nutné nejsou! Posléze bychom se tak totiž stali nedbalými a línými, 
chladnými a rozmrzelými k modlitbě. Ďábel (narozdíl od nás) není líný ani nedbalý. 
Stejně tak i naše tělo je je k hříchu tuze živé a svěží a odvrací se od ducha modlitby. 
… 
Ze všeho nejdůležitější je tedy, aby se srdce stalo k modlitbě svobodným a dychtivým. 
Na to myslí i Kazatel, když říká: Připrav své srdce před modlitbou, abys nepokoušel 
Boha. Co je to jiného než pokoušení Boha, když huba breptá a žvaní a srdce je 
někde jinde? Podobným způsobem se modlíval jeden kněz: Deus, in adiutorium meum 
intende! – Sluho, máš vypřaženo? – Domine, ad adiuvandum me festina! – Děvečko, 
jdi a podoj krávu! – Gloria sit patri et fi lio et spiritui sancto! – Zmiz, darebáku! Aby 
tě koza trkla! apod. Takových modliteb jsem za časů papežství slyšel mnoho. Skoro 
všechny modlitby papeženců byly na tento způsob. Takové modlitby jsou jen výsměch a 
bylo by lepší, kdyby si ti, co se takto modlí, namísto toho raději hráli kuličky, nesvedou-li 
či nechtějí-li nic jiného. Já sám jsem se dřív Modlitbu hodin žel nemodlil lépe. Žalm či 
modlitba byly skončeny dřív, než jsem si všiml, jsem-li na začátku či uprostřed. 
… 
Nyní však, chvála Bohu, už víme, že dobré modlitby nejsou ty odříkané, při nichž 
nevíme začátku ani konce, ale ty, kdy dbáme na všechna slova a myšlenky. … Každá věc, 
má-li být vykonána vskutku pořádně, si žádá celého člověka se všemi jeho smysly a údy. 
Ostatně to je myšleno i příslovím: Kdo myslí na příliš věcí najednou, ten nic nevymyslí 
a také nic dobrého neudělá. O to víc si modlitba, zvláště má-li být opravdu dobrá, žádá 
srdce celé a jen a jen pro sebe. 
Tolik tedy ve stručnosti a krátkosti o Otčenáši, resp. o tom, jak se já sám obvykle 
modlívám. Vždyť já se podnes nechávám Otčenášem kojit jako děcko mateřským 
mlékem. Piji a jím z něj jako dospělý člověk. A nikdy nemám dost. Myslím si, že to je ze 
všech nejlepší modlitba, ba cením si jí dokonce víc než celého žaltáře, který mám velmi, 
velmi rád. Je opravdu více než zřejmé, že Otčenáš formuloval a učil skutečný mistr. 
A je nesmírná škoda, že je tato mistrovská modlitba po celém světě často jen omílána, 
drmolena a brebentěna bez jakéhokoli přemýšlení a vůbec bez jakékoli zbožnosti. 
Mnozí se ji snad pomodlí i více než tisíckrát, ale kdyby se ji takto modlili třeba tisíc let, 
přece by z ní opravdově neokusili ani slovo, ba ani písmeno, doopravdy by se ji nepomodlili 
ani jednou. 
Krátce řečeno: Otčenáš je největší mučedník na celém světě, trpí stejně jako samo 
Boží jméno a slovo. Kdekdo ho totiž trápí a zneužívá a jen nemnozí se jeho správným 
chápáním opravdově potěšují a nabývají pravé radosti. 
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Z Lutherových modliteb: 
Můj Pane Kriste, ty jsi svým zmrtvýchvstáním přemohl a zdolal moje hříchy. Proč 
bych se měl tedy bát a děsit? Proč bych neměl být dobré mysli? A proč bych se neměl 
radovat? (1526) 
Dobrotivý, milosrdný Bože, milý Otče v nebesích, ty jsi nám ze své milosti a ze své 
vřelé božské lásky daroval svého milého Syna a s ním jsi nám daroval i milost, spásu a 
záchranu. Prosíme tě, milý Otče, zachovej nám tento svůj dar. Prosíme, abychom pro 
svůj nevděk neztratili přátelský pohled tvého milého Syna Ježíše Krista, nedej, abychom 
o něj přišli nějak jinak. 
Jsme skutečně chudí, bědní, slabí a ubozí lidé. Propadáme se z jednoho hříchu do 
druhého. Jednou hřešíme myšlenkami, jindy slovy a do třetice tím, co děláme. Stojí 
nás to opravdu velikou námahu před tebou alespoň trochu obstát. Opravdu nemáme 
žádný klid ani trochu pokoje. Ďábel slídí v našich myšlenkách, hrabe se v nich, rozfoukává 
jiskry. Svět dává dobrý pozor na vše, co děláme nebo řekneme, pozoruje náš život 
a dává nám mnoho příležitostí k hřešení. Ani naše vlastní povaha nás nenechává na 
pokoji. Denně nás přepadají neúmyslné hříchy, jsme jak zapřažení v povoze a biti přes 
postraňky. Kolikrát se nedokážeme ovládnout. 
To vše strašně zatěžuje naše svědomí, ničí radost našich srdcí a proměňuje ji v trápení 
a hoře. 
Proto tě prosíme, dobrotivý a milosrdný Bože: i když jsme bývali lhostejní a nevděční 
a nechovali jsme se tak, jak jsme měli, přece zůstaň naším milostivým Bohem. Buď k 
nám přátelský, dobrotivý a milosrdný. Utěšuj nás. Nechtěj nám odplácet naše mnohé 
hříchy. Očisti svým slovem naše srdce a svědomí, abychom ti v pokoji a radosti mohli 
sloužit a chválit tě, ctít a oslavovat, jak v tomto životě, tak i na věčnosti. (1541) 
Milý Pane a Bože, ochraňuj milostivě plody na poli i v zahradě. Očisti vzduch. Dej v 
pravý čas déšť i dobré počasí. Nechej plodům dozrát. Nedopusť, aby je naplnil jed a my či 
náš dobytek z toho pak onemocněli nebo k jiné škodě přišli. Mnohé naše potíže pramení 
jistě z toho, že náš vzduch je jedovatý a tak kazí ovoce, víno i obilí. 
Kdybys to ty připustil, pak bychom si už dávno vlastními výtvory a plody přivodili 
smrt, přejedli se a upili. Žehnej plodům této země. Dej jim růst, aby nám byly ke zdraví 
a užitku. Ochraňuj nás také před tím, abychom je zneužívali, ničili jimi život, podpo 
rovali jimi bezpráví, přecpávání a fl ákačství. Vždyť z toho pak vyrůstají jen necudnosti, 
manželské nevěry, hádky, podvody, vraždy, války a mnohé jiné zlo. 
Dej nám raději milost, abychom tvých darů užívali ke zlepšení našeho života a k 
zachování i upevnění našeho zdraví. Dej, ať s nimi zacházíme tak, abychom si to před 
tebou dovedli zodpovědět. (1519) 
Ó můj nebeský Otče, Bože a Otče našeho Pána Ježíše Krista, Bože veškeré útěchy! 
Děkuji ti, že jsi mi zjevil svého milého Syna Ježíše Krista, v něhož věřím, kterého jsem 
kázal a vyznával. 
Prosím tě, můj Pane Ježíši Kriste, dovol, abych tobě svěřil svou duši. 
Ó nebeský Otče, i když budu muset opustit toto tělo a být vzat z tohoto života, vím 
jistě, že na věky zůstanu s tebou a že z tvých rukou mne nikdo a nic nevytrhne. (1546) 
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CHCETE SI VYPĚSTOVAT VLASTNÍ LÉČIVÉ 
KONOPÍ? LEGALIZACE.CZ VÁM ZDARMA 

POSKYTNE KONOPNÁ SEMÍNKA 
 
 
 
Občanské sdružení Legalizace.cz již třetím rokem zdarma zasílá semínka léčivého konopí 
všem plnoletým občanům, kteří si chtějí vypěstovat konopí pro vlastní samoléčbu. 
Legalizace.cz touto jarní akcí nazvanou „Semínka seniorům“ reaguje na stále vzrůstající zájem 
veřejnosti o léčivé vlastnosti a prokazatelně blahodárné účinky této zapovězené byliny. 
 
Ačkoliv moderní lékařský výzkum zaznamenal pozitivní účinky konopí při léčbě či zmírnění 
projevů nemocí jako jsou například roztroušená skleróza, rakovina, AIDS, Crohnova nemoc, 
Parkinsonova nebo Alzheimerova choroba1, je konopí v České republice díky drogové 
prohibici pro nemocné občany stále ještě nedostupné.  
 
Cílem akce „Semínka seniorům“ je lidem, kteří se rozhodnou si léčivé konopí sami vypěstovat, 
poskytnout zdarma nejen semínka léčivého konopí, ale i odkazy na zdroje informací o 
pěstování či legislativě. Akce si také klade za cíl vzbudit zájem odborníků a lékařů 
s nemocnými spolupracovat a poskytovat jim objektivní a nezaujaté poradenství v otázkách 
možné léčby, aplikace a dávkování této léčivé byliny.  
 
„Jsme si plně vědomi, že jakékoliv neoprávněné nakládání s léčivým konopím, které obsahuje 
více než 0,3% THC, je v současné době nelegální. Nepřejeme si, aby se kdokoliv dostal do 
konfliktu se zákonem a všechny žadatele o rizicích spojených s pěstováním a držením léčivého 
konopí informujeme. Na druhou stranu nehodláme dopustit, aby lidem díky nesmyslným a 
zastaralým drogovým paragrafům bylo odepřeno základní právo na život a zdraví. Žádáme 
proto vládu, aby konopí pro léčebné účely zlegalizovala a ochránila před pokutami, zatýkáním 
a tresním stíháním všechny občany ČR, kteří by mohli léčivé konopí užívat ke zmírnění nebo 
odstranění svého utrpení,” uvedl k akci její organizátor Robert Veverka. 
 
Je zřejmé, že odborníci, široká veřejnost i někteří zákonodárci legislativní úpravy pro léčebné 
konopí v naší zemi podporují. Jiné státy světa2 a dokonce i Evropy již léčebné konopí 
legislativně vymezily tak, aby mohly svým občanům nabídnout bezpečný, efektivní a v 
neposlední řadě i cenově dostupný lék.  
 
„Akce „Semínka seniorům“ se v loňském roce i díky mediální podpoře časopisu Reflex a 
Českému Rozhlasu 1 - Radiožurnál setkala s nebývalým úspěchem. Po celé republice jsme 
rozeslali přes 1kg semínek a stovky lidí tak měly možnost si jednoduše obstarat vlastní léčivou 
bylinu namísto nakupování předraženého konopí neznámé kvality na černém trhu.“, dodala 
k akci Hana Gabrielová, předsedkyně Legalizace.cz. 
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29.4.-1.května  konference sester     Litoměřice 
 
28.-29. května  konference sborů     Vinohrady 
 
4. června   20 let Dorkas      Olomouc 
 
14.-16. června  kurz kazatelů       
 
16.-23. července   ecamp -  www.chatadoubravka.cz    Chotěboř 
 
3.-4. září    Dny Petra Chelčického    České Budějovice 
 
24. září   Procházkova přednáška    Topolka 
 
8. října   konference misijního odboru   V. Mýto 
 
28.-30. října   Konference odboru mládeže     
 
5. listopadu   Rada zástupců sborů      Brniště 
 
19. listopadu   setkání studentů teologie    Praha 
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